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نامه رئیس کل 

سید حسن خمینی و  ۱۴۰۰ 

بیانیه پارلمان اروپا

سنگ اندازی احمدی نژاد 

باطل است

»میلاد حاتمی« 

رییس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۰ کاهش وابســتگی به نفت 
و شفاف ســازی منابع و مصارف را از اولویت های این کمیسیون عنوان کرد.
الیاس نادران در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: اعلام می کنم اولویت 
ما اصلاح ســاختار بودجه، کاهش وابســتگی به نفت، شفاف سازی منابع و 
مصارف، کارآمد کردن ابزار مالی دولت و افزایش سهم اقشار مغفول مانده در 
لایحه اســت. از ظرفیت کارشناسی همکاران مجلس، مرکز پژوهشها، دیوان 

محاسبات و سازمان برنامه بهره خواهیم گرفت.«

یک مقام مســئول در بانک مرکزی از ارسال نامه ای از رئیس کل بانک 
مرکــزی به مقام معظم رهبری خبر داد و گفت: در این نامه رئیس کل بانک 
مرکزی، گزارشی از وضعیت تامین ارز کالاهای اساسی ارائه کرد. یک مقام 
مســئول در بانک مرکزی از ارسال نامه ای از سوی عبدالناصر همتی، رئیس 
کل بانک مرکزی به مقام معظم رهبری خبر داد و گفت: در این نامه رئیس کل 
بانک مرکزی، گزارشی از وضعیت تأمین ارز مورد نیاز کالاهای اساسی برای 
وزارت صمت ارائه کرده اســت. وی که نخواســت نامش ذکر شود، اضافه 
کرد: هدف از ارسال این نامه ارائه گزارش مستند به مقام معظم رهبری بود 
و اینکه این اطمینان به ایشان داده شود بانک مرکزی به وظایف ذاتی خود با 
دقت عمل کرده است.این مقام مسئول گفت: متأسفانه ظرف ماه های گذشته 
برخی دســتگاه های دولتی با ایراد اتهام به بانک مرکزی در خصوص عدم 
تخصیص به موقع ارز کالاهای اساسی، اشکالات موجود در حوزه ترخیص 
کالاهای مانده در گمرک را به بانک مرکزی نسبت داده اند.این مقام مسئول 
در بانــک مرکزی بار دیگر تاکید کرد که این بانک با واردات با ارز متقاضی 

مخالف بوده و معتقد است که این تصمیم برای اقتصاد ایران تبعات دارد.

حجت الســلام رسول منتجب نیا با اشــاره به انتخابات ۱۴۰۰ در مورد 
کاندیداتوری ســید حسن خمینی گفت: اعضای بیت امام خمینی)ره( قطعا 
وارد صحنه انتخابات نخواهند شد.حجت السلام رسول منتجب نیا، دبیر کل 
حزب جمهوریت با اشــاره به تشــکیل نهاد اجتماع ساز اصلاح طلبان برای 
انتخابات ۱۴۰۰ گفت: بنده هنوز دقیقا در خصوص ساز و کار جدید اطلاعی 
ندارم اما به طور کلی نظر بنده این اســت که باید کارهای تبلیغات، سیاسی و 
انتخاباتی را بر عهده احزاب بگذارند.وی با تاکید بر فعالیت احزاب شناسنامه 
دار در جریان اصلاح طلب و اصولگرا، ادامه داد: احزاب باید با پشتوانه کادر 
و مردم بتوانند مسائل را بررسی و چکش کاری و در نهایت با هم تعامل کنند. 
این کار را از اوایل انقلاب احزاب همســو و همفکر انجام می دانند. اگر این 
کار انجام شــود هم نتیجه ای که وحدت است حاصل می شود و هم احزاب 
و بنیان تحزب در کشــور تقویت می شود و فرد گرایی جای خود را به جمع 
گرایی می سپارد. دبیر کل حزب جمهوریت در پاسخ به احتمال کاندیداتوری 
ســید حسین خمینی در انتخابات ریاست جمهوری گفت: اعضای بیت امام 
خمینی)ره( قطعا وارد صحنه انتخابات و عهده دار مســئولیت اجرایی نمی 
شوند. این گمانه زنی بعضی ها است که نام یادگار امام سید حسن خمینی را 

می برند، وگرنه بعید می دانم تصور این موضوع را کرده باشند.

خطیــب زاده ســخنگوی وزارت خارجه گفت: در خصوص پارلمان 
اروپا صادر کردن خطابه های یک طرفه و نخ نما شده واقعا قابل قبول نیست. 
ما فکر می کنیم که پارلمان اروپا جا داشت که زودتر نشان می داد که واقعا 
به فکر حقوق بشر است.  من به یاد ندارم هیچ قطعنامه ای را پارلمان اروپا 
تا به امروز تصویب کرده باشــد و رژیم گستاخ و هتاک ایالات متحده را به 

خاطر نقض مبانی ابتدایی قوانین حقوق بشر محکوم کرده باشد.

علی اکبــر صالحی در گفتگو یی  گفت: رهبری دســتور فرموده بودند 
مذاکرات با آمریکا در مسقط و مذاکرات ۱+۵ باید هماهنگ جلو رود؛ گفته 
بودند رئیس جمهور وقت، متولی هر دو مســیر باشد، اما آقای احمدی نژاد 
استنکاف کردند. وقتی نظر حضرت آقا را به دکتر احمدی نژاد گفتم، گفتند 
آمادگی چنین کاری را ندارم و شــما هم وارد این راه نشــوید.آقای ظریف 
گفت »یک ســال فرصت سوزی شد«، با مخالفت دکتر احمدی نژاد، مجبور 
بــودم موافقت دکتر جلیلــی را جلب کنم.آمریکا در زمان انتخابات اوباما و 
رامنی، آماده بود هرچه ســریعتر با ما مساله هسته ای را حل وفصل کند، اما 

فرصت سوزی شد.

محمد اســلامی وزیر راه و شهرسازی گفت : همه بلیت های فروخته 
شده به مقصد انگلیس باطل است و اگر پروازی هم به سمت انگلیس داریم 
باید بدون مسافر بازگردد. تعلیق همه پروازها دو هفته ای است. هیچ پروازی 
که با مسافر از انگلیس بازگردد نداریم، از امروز پروازها متوقف است و در 

برگشت نباید مسافر داشته باشند.

میلاد حاتمی یکی از گردانندگان و تبلیغ کنندگان ســایت های قمار و 
شــرط بندی که از محل درآمد این ســایت ها ارتزاق می کند، توسط پلیس 
ترکیه بازداشــت و تحویل پلیس مهاجرت این کشــور شد. مدتی پیش نیز 
تصاویری توسط میلاد حاتمی منتشر شد که نشان می داد یکی از بازیگران 
ایرانی را ربوده و با تهیه ویدئو از این بازیگر می خواست از او عذرخواهی 
کند که البته تصاویر منتشــره از پشت صحنه این فیلم نشان داد این اقدام نیز 

به احتمال زیاد به نوعی صوری و برای افزایش بیشتر فالوور بوده است.

اخبار ویژه ...

سیاسی

دولتی موفق است  که در سیاست داخلی رویکرد فرهنگی 
و در سیاست خارجی رویکرد سیاسی داشته باشد

سیدمحمد صدر، چهره سیاسی اصلاح طلب می گوید: اصولگرایان ادعا می کنند که ما می توانیم مذاکره کنیم و ما می گوییم 
در یک انتخابات رقابتی شرکت کنید و رای بیاورید، بسم الله!

سرویس سیاسی-  در گفتگویی 
از انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ تا 
وضعیت این روزهای مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام با او صحبت شــده 
اســت ، در میان سخنانش، چندین بار 
تمام قــد از عملکرد دولت اصلاحاتِ 
ســیدمحمدخاتمی دفاع می کند و آن 
را موفق تریــن دولت بعــد از انقلاب 
اسلامی می داند. با این حال تاکید دارد 
که مخالف کاندیداتوری مجدد خاتمی 
است و چنین موضوعی را یک شوخی 
می داند. به عنوان مشــاور ارشد سابقِ 
محمدجواد ظریف هم گفت که تصمیم 
ظریف برای کاندیدا نشدن جدی است.

سیدمحمد صدر می گوید بعد از 
بازنشســتگی در سال ۹۵ دیگر سِمت 
مشــاور وزیر امور خارجــه را ندارد 
اما همچنان جــزو نزدیکترین افراد به 

ظریف است.
همچون گذشــته از برجام دفاع 
می کند و می گوید که مذاکرات دولت 
یازدهم سبب شد تحریم های بین المللی 
از بین برود؛ با کنایه هم به اصولگرایانی 
که این روزها سودای ریاست جمهوری 
و آغاز دور جدیــد مذاکرات با طرف 
غربی را دارند می گوید: » اگر اصولگراها 
بهتر مذاکره می کنند، بسم الله! ما که بخیل 
نیســتیم. اما اگر در یک انتخابات سالم 
رقابتی شرکت کنند، انتخاباتی که همه 
گروه های سیاسی در آن کاندیدا داشته 

باشند.«
به عنوان کســی کــه از مردادماه 
۱۳۹۶ هــم عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام شــده، اذعان دارد نقش 
مجمع در کشور کمرنگ شده، هرچند 
محتاطانه درباره عملکرد آن و اعضای 
دیگر سخن می گوید اما تاکید می کند 
که میزان فعالیت و انگیزه اعضای مجمع 
برای فعالیت به مدیریت آن ارتباط دارد 
و هر مقدار کار از آنها خواسته شود، آنها 

هم وقت کافی می گذارند.
مشروح گفت وگوی سیدمحمد 

صدر را در ادامه بخوانید؛
آقای صدر! نظر شما درباره 
نقش شــعارهای دیپلماســی و 
تاثیر آن در انتخابات ریاســت 
جمهــوری ۱۴۰۰ چیســت؟ به 
ویژه با توجه بــه اینکه نتیجه 
انتخابات آمریکا مشخص شده و 
زمزمه های زیادی از لغو تحریم ها 
و احتمال انجام مذاکره شنیده می 
شــود؛ فکر می کنید مجموع این 
شرایط چقدر در نتیجه انتخابات 

ایران موثر است؟
یکی از مطالبی که من همیشــه به 
آن اشــاره کردم و به اهمیت آن معتقد 
هســتم این است که سیاست خارجی 
ادامه سیاست داخلی است و هماهنگی 
میان سیاست داخلی و سیاست خارجی 
موجب موفقیت دولت می شــود )چه 
دولت مستقر و چه دولتی که قرار است 
در آینــده با انتخابــات روی کار آید(؛ 
واقعیت این است که دولت اصلاحات 
آقای خاتمی موفق ترین دولت بعد از 
انقلاب چه در سیاســت داخلی و چه 
در سیاســت خارجی بود، یعنی در آن 
شــرایط هم موقعیت سیاست داخلی 
ما و هم موقعیت سیاســت خارجی ما 

خوب بود.
آن زمان بود که موقعیت ایران در 
جامعه بین الملل ارتقا یافت و پیشرفت 
کرد چون دولت اصلاحات در داخل، 
سیاســت توسعه سیاســی، فرهنگی، 

اقتصــادی و به عبارتی توســعه همه 
جانبــه در پیش گرفته بود و شــعار آن 
در سیاســت خارجی هم تشنج زدایی 
و اعتماد سازی با دولت های خارجی 

بود.
مجموعه این دو ســبب موفقیت 
در داخل و خارج کشــور شــد. شما 
نمی توانید در سیاست خارجی شعار 
تشــنج زدایی و اعتماد سازی و تعامل 
با کشــورهای دیگر را مطرح کنید در 
حالی که در داخل کشور آنطور که باید 
و شــاید، فضا باز نباشد؛ مثلا احزاب 
آزاد نباشند و روزنامه ها آنطور که باید 

نتوانند مطلب بنویسند.
خلاصه اینکه یک محیط بســته 
باشــد؛ یعنی حتی اگــر بخواهید در 
سیاســت خارجی هم تعامل را دنبال 
کنید زمانی که کشورهای دیگر ببینند 
شــما در داخل با مردم خودتان آنطور 
که باید، رفتار مناســب ندارید و آزادی 
های سیاسی و اجتماعی و فرهنگی را 
در داخل رعایت نمی کنید، آن شــعار 
خارجی هم پذیرفته نمی شود؛ بنابراین 
وقتی شــعارهای سیاست خارجی و 
عمل سیاســت خارجی به نتیجه می 
رسد که در داخل هم شعارهایی مطرح 
باشد که مؤید آن قضایا در داخل کشور 

است.
مردم ما گرچه به روابط خارجی 
و منزوی نبودن کشــور در جامعه بین 
الملل فکر می کنند اما اول به داخل نگاه 
می کنند که ببیننــد آیا دولت رویکرد 
امنیتی دارد، رویکرد سیاسی یا رویکرد 
فرهنگی؟ یک دولت می تواند در داخل 
رویکرد فرهنگی، سیاســی یا رویکرد 
امنیتی داشــته باشد، رویکرد فرهنگی 
رویکرد خوشبینانه است یعنی دولت به 
مردم با نگاه مثبت نگاه می کند، رویکرد 
سیاسی رویکرد واقع بینانه است، یعنی 
واقعیت هایی که وجود دارد را می بیند 
و رویکرد امنیتی رویکرد بدبینانه است، 
یعنی همه را بد و جاســوس و خلاف 

کار می بیند.
دولتی موفق خواهــد بود که در 
سیاســت داخلی رویکرد فرهنگی و 
در سیاســت خارجی رویکرد سیاسی 
و امنیتی داشــته باشد. اگر اینها را با هم 
جمــع کنیم یک دولت می تواند موفق 
باشــد و طبیعتا شــعارهایی هم که در 
زمان انتخابات مطرح می کنند اگر این 
ویژگی هایی که عرض کردم را داشته 
باشند طبیعتا می تواند هم در داخل، نظر 
مردم به جلب کنــد و هم در ارتباط با 
کشورهای خارجی یک روابط خوبی 

را در آینده بشارت دهد.
عملکرد دولت در عرصه 

سیاست داخلی ایده آل نبود
فکــر می کنید دولــت آقای 
روحانــی چقدر ایــن ویژگی را 
در داخــل کشــور و در عرصه 

دیپلماسی دنبال کرد؟
آقای روحانی در عرصه سیاست 
داخلــی آنگونه که باید یا حداقل به آن 
شــعارهایی که در زمان انتخابات داد 
عمــل نکرد. آن آزادی های سیاســی 
به وجود نیامد و شــاهد برون رفت از 
رویکرد امنیتــی نبودیم حالا اینکه آیا 
می خواســت و نتوانســت من اطلاع 
دقیقــی ندارم، یا اینکه آن شــعارها را 
کنار گذاشت و توانش را روی سیاست 
خارجی گذاشت که برجام شکل بگیرد 
)که یک برنامه موفقیت آمیز بود( البته 
تا قبل از اینکه ترامپ ســر کار آید. به 

هرحــال بــه نظر من عملکــرد آقای 
روحانی در عرصه سیاست داخلی ایده 

آل نبود.
زمینه های حمله نظامی به ایران 

فراهم شده بود اما ...
فکر مــی کنید بــا توجه به 
نوع نگاهی که جریان اصلاحات 
و اصــلاح طلبــان بــه عرصه 
دیپلماسی کشور و انجام مذاکره 
دارنــد، بــا روی کار آمدن آقای 
بایــدن دارند چقدر مــی تواند 
ســبد رأی اصــلاح طلبــان در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
سنگین تر شود؟ آیا این رویکرد 
اصلاحــات تاثیری بــر نتیجه 

انتخابات خواهد داشت؟
واقعیت این اســت بعد از اینکه 
ترامپ در آمریکا رئیس جمهور شــد 
و بعــد از مدتی از برجام خارج شــد، 
تمام دســتاوردهای برجــام )که برای 
ایران بسیار خوب و مفیدی بود و واقعا 
منافع ملی ایــران را تامین می کرد( از 
بین رفت، قبل از برجام هفت قطع نامه 
تحریم بین المللی توسط شورای امنیت 
سازمان ملل علیه ایران وجود داشت که 

ایــران نه تنها در تحریم بین المللی بود 
بلکه مشکلات اقتصادی بسیار جدی 
هم وجود داشــت و از نظر بین المللی 

منزوی بود.
ایــران در آن زمــان خطر امنیتی 
داشت یعنی زمینه های حمله نظامی به 
ایران فراهم شده بود. معمولا زمانی که 
ابرَقدرت ها بخواهند به کشوری حمله 
نظامی کنند اول ســعی می کنند آن را 
از نظر بین اللملی منزوی کنند که برای 
منزوی کردن آن از طریق سازمان ملل 
اقــدام می کنند که علیــه ایران این کار 
انجام شده بود و هفت قطعنامه تحریم 
بین المللی علیه ایران گرفته بودند؛ باید 
توجه کرد آن تحریم ها با تحریم هایی 

که ترامپ اعمال کرد متفاوت است.
ایران اکنون تحریم بین المللی 

نیست
تحریــم های ترامپ فقط تحریم 
های آمریکا است که البته ممکن است 
برخی از کشورها به دلیل ترس از ترامپ 
آنها را دنبال کنند اما تحریم بین المللی 
نیســت، اما با تحریم سازمان ملل تمام 
کشورهای دنیا طبق منشور ملل متحد 
باید آن را دنبال کنند؛ برجام باعث از بین 
رفتن آن تحریم ها شــد اما بعد از روی 
کار آمدن ترامپ، فشــارهای زیادی به 
ایران وارد کرد که روی معیشت مردم و 
مشکلات اقتصادی تاثیر گذاشت. حالا 
کــه بایدن اعلام کــرده اگر من رئیس 
جمهور شــوم به برجام برمی گردم و 
تحریم ها را کنار می گذارم و سعی می 
کنم در همان چهارچوب عمل کنم این 
طبیعی است که مقداری اثر مثبت داشته 
باشد خصوصا که برجام را دولت آقای 

روحانــی که با حمایت آقای خاتمی و 
اصلاح طلبان روی کار آمد، به سرانجام 
رســاند و این می تواند تا حدی زمینه 
را برای موقعیت بهتر اصلاح طلبان در 

انتخابات فراهم کند.
اگر اصولگراها بهتر مذاکره 

می کنند؛ بسم الله!
اصولگرایان هم این روزها در 
این زمینه فعال شدند و به نحوی 
اعــلام کردند که ما مــی توانیم 
مذاکره کننده بهتری باشیم و به 
تیم مذاکره کننده پیشــین، آقای 
ظریــف و وزارت امــور خارجه 
انتقاد می کنند. فکر می کند چقدر 
زمینه برای اصولگرایان فراهم 
می شــود و آیا آنها می توانند در 
دولت بعد در این رابطه اقدام قابل 

توجهی داشته باشند؟
ما که بخیل نیستیم؛ اگر اصولگرایان 
در یــک انتخابات منصفانه، قانونی و با 
مشــارکت بالا روی کار بیایند، طبیعی 
اســت که اگر آنها هم زمانی انتخابات 
را بردند و دولت تشکیل دادند متوجه 
می شوند که ضروری است در سیاست 
خارجی یکسری کارهایی انجام دهند 
که اگر توانایی آن را داشته باشند انجام 
می دهند و به سمت تامین منافع کشور 

می روند.
آنها ادعا می کنند که ما می توانیم 
مذاکره کنیم و ما می گوییم بســم الله، 
بفرمایید! اما آنها باید در یک انتخابات 
سالم رقابتی شرکت کنند یعنی انتخاباتی 
کــه همه گــروه های سیاســی در آن 
کاندیدا داشــته باشند و هرکسی را که 

مردم انتخاب کردند؛ اهلا و سهلا.
همین موضوع قابل توجهی 
اســت، حضور همــه گروه های 
سیاسی در یک انتخابات رقابتی. 
پیش بینی شما از رفتار شورای 
نگهبــان در جریــان بررســی 
صلاحیت ها در انتخابات ۱۴۰۰ 

چیست؟

من امیدوارم که میزان مشارکت در 
انتخابات ریاست جمهوری سال آینده 
مثل انتخابات مجلس نباشــد. درصد 
مشــارکت مردم در انتخابات مجلس 
از ابتدای انقلاب تاکنون بی سابقه بوده 
خصوصا در شــهرهای بزرگ و استان 
تهران و شــهر تهــران؛ آنطور که گفته 
شــد درصد بسیار پایینی پای صندوق 
رای آمدند و این اصلا برای جمهوری 

اسلامی مناسب نیست.
حضور مردم پای صندوق رای 

اهمیت دارد چون...
ما می گوییم حکومتمان حکومت 
جمهوری اسلامی است یعنی حکومتی 
که جمهور مردم در آن نقش اساســی 
دارنــد و حاکمیت را مــردم از طریق 
انتخابات و صندوق رأی تشــکیل می 
دهند؛ هر اندازه که مردم نقش بیشــتر 
و حضــور پررنگ تــری در انتخابات 
داشته باشند مشــروعیت و مقبولیت 
نظام جمهوری اســلامی افزایش پیدا 
می کند و این در شــرایط فعلی بسیار 
مهم اســت چون دشــمنان جمهوری 
اســلامی خصوصا اسرائیل و آمریکا و 
بعضی از کشــورهای منطقه دنبال این 
هستند که بگویند مردم ایران دیگر آن 
علاقــه ای که اول انقلاب به جمهوری 
اسلامی داشــتند را دیگر ندارند و این 
توطئه فقط با یک انتخابات پرشــور و 
با حضــور اکثریت مردم ایران خنثی و 
باعث می شــود آنها این خیال باطل را 
از ذهنشان بیرون کنند و ببینند که مردم 
همچنان به جمهوری اسلامی، ایران و 
کشورشان پایبند و علاقه مند هستند و 
نظام جمهوری اسلامی را با تمام وجود 

می خواهند و آن را حفظ می کنند.
امیدوارم رفتار شورای نگهبان 

تغییر کند
فکر می کنیــد احتمال تغییر 
رفتار شورای نگهبان وجود دارد؟

مــن امیــدوارم که تغییــر رفتار 
وجود داشته باشــد چون واقعا منافع 
کشــور، مردم و جمهوری اسلامی و 
منافع اســلام حکم می کند که ما یک 
انتخابات با حضور اکثریت مردم داشته 
باشــیم، انتخاباتی می تواند پر شور و با 
حضور اکثریت مردم باشــد که رقابتی 
شود، یعنی گروه های سیاسی مختلف 
کاندیدا داشته باشند، در چنین شرایطی 
ما یک انتخابــات قابل قبول داریم که 
ســبب حفظ امنیت ایران و جمهوری 

اسلامی می شود.
ظریف برای کاندیدا نشدن خیلی 

جدی است
نظر شــما دربــاره احتمال 
کاندیداتــوری آقــای ظریــف 

چیست؟
من قبلا هم گفتم که آقای ظریف 
پایگاه رأی خوبی دارد یعنی از بیشــتر 
دوستانی که این روزها اسمشان مطرح 
اســت پایگاه رأی بهتری دارد اما خود 
ایشان در نیامدن خیلی جدی است ولی 
حتما می تواند یکی از کاندیداها باشد.
کاندیداتوری سیدمحمد خاتمی 
در انتخابات ۱۴۰۰ یک شوخی 

است
شنیده هایی درباره احتمال 
کاندیداتــوری آقــای خاتمی در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
مطرح اســت. این موضوع را به 
عنوان یکی از نزدیکان ایشــان 
تایید می کنیــد و آیا این احتمال 

وجود دارد؟
این یک شــوخی اســت. آقای 
خاتمی این موضع را خیلی جدی نفی 
مــی کند. من یک نظــر خاص در این 
زمینه دارم که قبلا هم گفته ام؛ کســی 
که ۸ سال رئیس جمهور بود دیگر معنا 
ندارد که دوباره به عنوان کاندیدا مطرح 
شود، خودش ایشان هم خیلی مخالف 

است.
برداشت من از صورت مذاکرات 
خبرگان قانون اساســی این اســت که 
کســی که ۸ ســال رئیس جمهور بود 
دیگر نبایــد بیاید، البته نظر شــورای 
نگهبان این نیست، اما تا آنجایی که من 
به خاطر دارم کســی مــی تواند ۳ دور 
رئیس جمهور شــود که ۴ سال باشد و 
۴ سال نباشد و دوباره ۴ سال باشد و ۴ 
ســال نباشد و بعد از آن می تواند برای 
۴ سال سوم کاندیدا شود اما کسی که ۸ 
سال رئیس جمهور بود دیگر نباید باشد 
و ایــن چه به لحاظ حقوقی و قانونی و 

چه به لحاظ سیاسی مطرح است.
به همین دلیل آن زمانی که بعضی 
از افراد دور ســوم ریاست جمهوری 
آقای هاشــمی را مطرح می کردند من 
مخالفــت کردم و همینطور برای آقای 
احمدی نــژاد هم مخالف بودم. اکنون 
هم مخالف آمدن آقای خاتمی هســتم 
هرچند خود ایشان هم خیلی جدی این 
موضــوع را رد می کند و همانطور که 

عرض کردم یک شوخی است.
خاتمی هم نمی داند چه کسی 

کاندیدای اصلاح طلبان خواهد 
بود

به نظر شــما کــدام یک از 
چهره های اصــلاح طلب که الان 
نامشــان به عنوان گزینه مطرح 
اســت ظرفیت و قابلیت ریاست 

جمهوری دارد؟
وقتی می گوییــم اصلاح طلبان 
یعنی یــک جبهه و یــک جبهه یعنی 
احــزاب و گــروه ها و شــاخه های 
مختلف؛ طبیعی است که هرکدام از اینها 
یک کاندیــدا دارند و برای همین الان 
یک نفر کاندیدا مطرح نیست و حداقل 
۵ تا ۶ نفری هستند. خیلی طبیعی است 
که در نهایت به یک نفر می رســند اما 
اینکه آن یک نفر کیســت را الان نه من 

می دانم و نه آقای خاتمی.
نقش مجمع تشخیص مصلحت 

نظام در کشور کمرنگ شده 
است

آقای صدر! بــه عنوان یکی 

از اعضــای مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام توضیحی درباره 
شرایط مجمع بدهید. به نظر می 
رســد نقش مجمع و فعالیت آن 
در مجموعه کشور کمرنگ شده 

است. نظر شما چیست؟
بله، مدت ها بود که مجمع جلسه 
نداشــت یعنی شــورای مجمع شاید 
حدود یک ماه و نیم جلسه ای نداشت، 
اینکه دلیل آن کرونا و احســاس خطر 
اســت چون اکثرا ســن ها بالا است یا 
دلیل دیگری دارد را نمی دانم چون من 
همیشه سعی می کنم وقتی سؤالی از من 
می شود چیزهایی که می دانم را بگویم؛
البته چهارشنبه دو هفته پیش بعد 
از مدتها یک جلسه نیمه مجازی تشکیل 
و بحث هایی مطرح شد اما این تصور 
که آنگونه کــه باید با توجه به اهمیتی 
که مجمع تشخیص مصلحت نظام دارد 
فعال باشــد، من هم این نظر را دارم که 
اینگونه نیست یعنی فکر می کنم که در 
این شــرایط حساسی که کشور در آن 
قرار دارد نیاز اســت که مجمع فعالیت 
بیشتری داشته باشد البته من این تذکر 
را در جلســه شورای مجمع هم دادم و 
گفتم که باید بیشتر حضور داشته باشیم.

مجمع تشخیص باید نقش 
فعال تری داشته باشد اما ...

فکر می کنید این شرایط بعد 
از فوت آقای هاشمی و با تغییرات 
روسا در مجمع ایجاد شد یا اعضا 
خودشان شرایطی جدا از کرونا 
دارند کــه این موقعیت به وجود 

آمده است؟
من در زمان آقای هاشمی نبودم و 
نمی دانم آن موقع شرایط چگونه بوده 
است و چون نمی دانم اظهار نظر نمی 
کنم اما اکنون از نظر من شرایط مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ایده آل نیست 
چون مجمع جایگاه بالایی دارد؛ مجمع 
فوق قانون اساسی، فوق مجلس و فوق 
دولت است، زمانی که چنین جایگاهی 
دارد یعنی تمام مسائل مهم مملکت به 
گونــه ای به طــرف آن می آید و برای 
همیــن باید حضور فعال تری داشــته 

باشد که فعلا متاسفانه ندارد.
جلسه کمیسیون سیاسی، 

دفاعی و امنیتی سه ماه تشکیل 
نشده است

وضعیت جلسات کمیسیون 
های تخصصی اکنــون چگونه 

است؟ تشکیل جلسه می دهند؟
بعضی از کمیســیون هــای آن 
تشکیل می شود اما کمیسیون سیاسی، 
دفاعی و امنیتی که بنده عضو آن هستم 
متاسفانه مدت طولانی است که جلسه 

ای نداشته است.
بعد از شیوع ویروس کرونا 

یا قبل از آن؟
فکر می کنم ســه ماهی است که 

جلسه نداشتیم.
رئیــس و نایــب رئیــس 
کمیســیون اقتصــادی الان چه 
کسانی هستند؟ اگر اشتباه نکنم 
پیــش از این نائــب رئیس آقای 

قالیباف بودند.
بله. البته مثل اینکه عوض شده اند. 
من چون عضو آن نیستم دقیقا نمی دانم.
آقای قالیباف مگر پیشــینه 
کار اقتصادی داشــتند که نائب 
رئیــس کمیســیون اقتصادی 

بودند؟
چه بگویم... نمی دانم.

انگیزه اعضای مجمع برای 
فعالیت به مدیریت آن ارتباط 

دارد
در مجمــوع به نظر شــما 
اعضای فعلی مجمع تشــخیص 
وقت کافی بــرای آن می گذارند؟ 
این چقدر بــرای اعضا اولویت 

دارد؟
هرکــدام از اعضا عضو یک یا دو 
کمیسیون هستند و در جلسات شورای 
مجمع که بــه اصطلاح صحن مجمع 
اســت شرکت می کنند اما من فکر می 
کنم فعالیت اعضا و انگیزه برای فعالیت 
بیشتر، به مدیریت ارتباط دارد که طبیعتا 
هر مقدار کار از آنها خواسته شود، آنها 
هــم وقت کافی می گذارند و من دقیق 

نمی توانم در این مورد چیزی بگویم.

سیدمحمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، چهره سیاسی اصلاح طلب و دیپلماتِ کهنه کار دولت اصلاحات است 
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محمد صدر:

مــردم ما گرچه بــه روابط خارجی و منزوی نبودن کشــور در 
جامعــه بین الملل فکــر می کنند اما اول به داخــل نگاه می کنند 
که ببینند آیــا دولت رویکرد امنیتی دارد، رویکرد سیاســی یا 
رویکــرد فرهنگی؟ یک دولت می تواند در داخل رویکرد فرهنگی، 
سیاسی یا رویکرد امنیتی داشته باشد، رویکرد فرهنگی رویکرد 
خوشــبینانه اســت یعنی دولت به مردم با نگاه مثبت نگاه می 
کند، رویکرد سیاســی رویکرد واقع بینانه است، یعنی واقعیت 
هایــی که وجــود دارد را می بینــد و رویکــرد امنیتی رویکرد 
بدبینانه اســت، یعنی همه را بد و جاسوس و خلاف کار می بیند.

آذری جهرمی:

سازمان ثبت اسناد کشور به دولت 
الکترونیک متصل نشده است

سرویس سیاسی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: علیرغم اینکه 
در قوه قضاییه دادرسی الکترونیکی راه اندازی شده است اما تاکنون سازمان ثبت 

اسناد کشور به دولت الکترونیک متصل نشده است. 
محمدجواد آذری جهرمی روز گذشته  با بیان اینکه قوه قضاییه با راه اندازی 
دادرسی الکترونیک اقدام مناسبی در جهت دولت الکترونیک انجام داد، گفت: 
راه اندازی دادرسی الکترونیک اقدام ارزشمندی است و من به صورت مکتوب 

از رئیس قوه قضاییه برای این اقدام ارزنده قدردانی کردم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: بخشی از فعالیت های قوه قضاییه 
درباره اتصال به دولت الکترونیک در تعامل با ســایر دستگاه ها است که در این 

حوزه بخش های مهمی مانند سازمان ثبت اسناد کشور و ... باقی مانده است.
آذری جهرمی با بیان اینکه در دوره  جدید تلاش های مناســبی در جهت 
افزایش تعاملات صورت گرفته و کار خوب پیش می رود، اضافه کرد: با مصوبه 
شــورای عالی فضــای مجازی، در کارگروه تعامل پذیــری دولت الکترونیک 
رویکرد همکاری مثبتی ایجاد شده که ثمره  آن در حال حاضر قابل مشاهده است.


